

T F T - L C D 製程現場靜電評估與防制

學生：冉存仁

指導教授：傅武雄

國立交通大學工學院產業安全與防災學程碩士班

摘 要

本文主要以現場評估及量測方式，評估液晶顯示器製程的靜電問題，探討現有製程的靜電防制成效。針對液晶顯示器製程運用靜電評估模式，評估各製程可能產生靜電之作業步驟，發現製程中主要潛在靜電問題的作業步驟。陣列製程中主要潛在靜電問題，包括機械手臂吸取與放置玻璃基材、玻璃基材在滾輪上移動等作業步驟，其中洗淨作業區域之機械手臂吸取放置玻璃基材的作業步驟，玻璃基材表面靜電壓最高，約為-18.5KV。液晶製程中主要潛在靜電問題，包括機械手臂吸取與放置玻璃基材、玻璃基材在滾輪上移動、去離子水清洗玻璃基材、切割與壓片、人員拿取玻璃面板、真空吸引玻璃面板、偏光板貼合等作業步驟，其中配向作業區域之去離子水清洗玻璃基材的作業步驟，玻璃基材表面靜電壓最高，約為-8.4KV。組裝製程中主要潛在靜電問題，包括保護膜剝離、面板組裝、維修作業時偏光片剝離等作業步驟，其中組裝作業區域之面板保護膜剝離的作業步驟，面板表面靜電壓最高，約為-3.1KV。探討現有製程靜電防制結果，發現多數作業步驟潛在靜電危害問題，採用靜電消除器利用離子中和的方法，消除玻璃基材的靜電問題，有助於降低製程中潛在靜電問題，進而提高製程良率。

Electrostatic Problems Evaluate and Control in TFT-LCD Production

Student: Jan, Tsun-Jen

Advisor: Fu, Wu-Hsiung

Degree Program of Industrial Safety and Risk Management

College of Engineering

National Chiao Tung University

ABSTRACT

The purpose of this article was to discuss the electrostatic evaluation model and the prevention of static by the approaches at electrostatic discharge (ESD) assessment and ESD measures in Thin Film Transistor -Liquid Crystal Display (TFT-LCD) production. By applying the electrostatic evaluation model in TFT-LCD production, the major operations causing potential electrostatic problems were identified. In array process, the findings were while robot arms put substrates into the cassette and when substrates were transferred by roller. The highest voltage of static in array process was -18.5KV which was generated when robot arms put substrates into the cassette in cleaning area. In cell process, the findings were when robot arms put substrates into the cassette, when substrates were transferred by rollers, when substrates were rinsed by deionized water, when substrates were scribed and broke, when substrates were handled by operator, when substrates were removed from vacuum chuck on stage, and polarizer film was stick on panel. The highest voltage of static in cell process was -8.4KV which was generated when substrates were rinsed by deionized water in rubbing area. In module process, the findings were when protection film was removed from panel, and when panel was assembled. The highest voltage of static in module process was -3.1KV which was generated when protection film was removed from panel in assembly area. As a result from studying the prevention of static, it was found that the method of ionizer is able to reduce the electrostatic problems of substrates and is helpful to improve the process yield.

誌 謝

衷心感謝所有幫助與關心我的長官、老師、同事、同學與工作上的夥伴，以及親愛的家人與親戚朋友。相比較之下我實在是太幸運。在這段學習過程中，接受許多師長的關心與教誨；特別是吾師傅武雄教授，熱心教導之外，還容忍我的怠惰與延宕；工研院環安中心于樹偉主任及其他長官、林明洲副組長，在工作上給予多方面的指導與協助，並且提供在職進修的機會，讓我能夠一窺堂奧，提升自己的能力與開闊視野。還有親愛的家人，吾妻劉美芳，懂事的冉恬與子益，總是妥善打理生活中的點點滴滴，讓我能夠專心於學業，還有尊長與親戚好友的懇切叮嚀與深切期望，以及可愛的同事與工作夥伴們。在這段研究與學習的過程中，能夠與大家共同成長是我的榮幸，謝謝大家總是給我最多的鼓勵與支持。在此，僅以本文獻給我的親人、師長和朋友，謝謝你們。

